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Aalisarnermut, Piniarnermut Nunalerinermullu Naalakkersuisoq
Medlem af Naalakkersuisut for Fiskeri, Fangst og Landbrug

Medlem af Inatsisartut Kristian Jerimiassen, Siumut
Inatsisatut  
/HER 
  
 
 

Svar på § 37 spørgsmål nr. 2011-152 til Naalakkersuisut om indhandling i 
det kystnære hellefiskefiskeri i Uummannaq og Upernavik

I medfør af § 37 i Inatsisartuts forretningsorden har du fremsat spørgsmål vedrø-
rende indhandling i det kystnære hellefiskefiskeri i Uummannaq og Upernavik. 
Spørgsmålene er henvist til min besvarelse.

Spørgsmål 1 til Naalakkersuisut
I 2009 var der 15.000 tons hellefisk, som uden at have været forarbejdet, blev 
sejlet ud af landet. Har Naalakkersuisut planer om at sikre, at disse bliver foræd-
let i landet?

Svar på spørgsmål 1
Indledningsvis vil jeg henvise til min besvarelse af § 37 spørgsmål nr. 229 fra 
2010, samt til min besvarelse af § 37 spørgsmål nr. 93 fra 2011, som begge om-
handler indhandling af hellefisk. Af dette svar fremgår det, at 23 virksomheder i 
en eller anden form forarbejder hellefisk til eksport.

Spørgsmål 2 til Naalakkersuisut
Hvis der er planer om, at de bliver forædlet, hvornår har man så tænkt på at dette 
vil ske?

Svar på spørgsmål 2
Som udgangspunkt blander Naalakkersuisut sig ikke i selskabernes daglige drift 
eller for dens sags skyld i, hvilken form de afsætter de fisk, som de modtager fra 
fiskerne. 

Naalakkersuisut ser dog gerne, at der sker en langt større forarbejdning og der-
med værditilvækst i det grønlandske samfund end tilfældet er i dag. Naalakker-
suisut har dog ingen muligheder for at pålægge virksomheder ændringer i deres 
daglige dispositioner og produktionsforhold. Det er imidlertid min klare opfat-
telse, at såfremt der kan skabes økonomi og rentabilitet i en sådan produktions-
omlægning, så vil virksomhederne af egen drift tilpasse deres produktion hertil. 
Jeg vil dog gerne opfordre til, at indhandlingsstederne i langt højere grad øger 
forarbejdningen af fisk her i landet. Således bliver værditilvæksten til gavn for 
det grønlandske samfund. 

Spørgsmål 3 til Naalakkersuisut
Er der sket nye regelsæt for hvornår der må indhandles hellefisk og hvornår der 
ikke må for Uummannaq området?
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Spørgsmål 4 til Naalakkersuisut

De nye regelsæt for indhandling, er de baseret på at forhindre overfiskeri, eller 
hvad er begrundelsen?

Svar på spørgsmål 3 og 4

For så vidt angår indførelse af nye regler i forbindelse med indhandling af helle-
fisk i forvaltningsområde Uummannaq kan jeg oplyse, at Departementet for Fi-
skeri, Fangst og Landbrug ikke har indført nye regler herfor. Det er de enkelte 
virksomheder, som selv afgør, hvornår de holder åben for indhandling. Departe-
mentet har dog med virkning fra i år indført kvartalskvoter for fiskeriet efter hel-
lefisk. Kvartalskvoterne er blandt andet indført for at forhindre overfiskeri og for 
at medvirke til, at fiskeriet kan spredes over hele året. Indførelse af kvartalskvo-
ter vedrører i sig selv ikke betingelser for indhandling.

Spørgsmål 5 til Naalakkersuisut

Er der blevet ansøgt tilladelse til at man kan have et indhandlingsskib for Uper-
navik området i år?

Spørgsmål 6 til Naalakkersuisut

Kan Naalakkersuisut oplyse hvilke selskaber der har ansøgt?

Svar på spørgsmål 5 og 6
Departementet har modtaget ansøgninger om tilladelse til indsættelse af indhand-
lingsfartøj i forvaltningsområde Upernavik i år.

Uummannaq Seafood søgte først på året om tilladelse til indsættelse af indhand-
lingsfartøj uden produktion ombord til indhandling af hellefisk i forvaltningsom-
råderne Upernavik og Uummannaq. Jeg besluttede at imødekomme ansøgningen 
af hensyn til konkurrencesituationen.  

Arctic Green Food søgte ligeledes om tilladelsen til indsættelse af indhandlings-
fartøj med produktion ombord i de samme områder, men fik afslag, da jeg vur-
derede, at der på ansøgningstidspunktet var tilstrækkelig indhandlingskapacitet.

Herudover har en række andre selskaber senere på året søgt om tilladelse til ind-
sættelse  af  indhandlingsfartøj  i  forvaltningsområderne  Uummannaq  og  Uper-
navik. Alle ansøgere har dog fået afslag, idet jeg i et brev af 8. juli 2011 oplyste 
min beslutning om, ”at Departementet foreløbigt ikke planlægger at udstede flere 
tilladelser for den resterende del af 2011. Såfremt der sker en udvikling til ugunst 
for fiskerierhvervet, kan Departementet på ny vurdere behovet for indsættelse af 
indhandlingsfartøjer, herunder transportfartøjer.”
 
Spørgsmål 7 til Naalakkersuisut
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Er der i de foregående år i 2010 og 2009 ansøgt om tilladelse til et indhandlings-
skib for Upernavik området?

Spørgsmål 8 til Naalakkersuisut

Hvis der er indsendt ansøgning om tilladelse for Upernavik området og at man 
fra Naalakkersuisuits side har givet afslag, hvilke begrundelser har man givet for 
afslag?

Svar på spørgsmål 7 og 8
Departementet har ligeledes modtaget ansøgninger om tilladelse til indsættelse af 
indhandlingsfartøj i forvaltningsområde Upernavik i 2009 og 2010.

I såvel 2009 som 2010 gav Departementet for Fiskeri, Fangst og Landbrug en 
enkelt tilladelse til indsættelse af indhandlingsfartøj på en række betingelser, her-
under indenfor bestemte koordinater, idet jeg på daværende tidspunkt vurderede, 
at der var behov for yderligere konkurrence på indhandlingsprisen i området. 

Spørgsmål 9 til Naalakkersuisut

Er der for i år for Uummannaq området planer for at indsætte et indhandlings-
skib?

Svar på spørgsmål 9
Jeg henviser til mit svar på spørgsmål 5 og 6, hvori det bl.a. oplyses, at der ikke 
planlægges indsættelse af yderligere indhandlingsfartøjer i 2011. 

Med venlig hilsen

Ane Hansen


